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سال بیست ویکم      شماره ۴۶۳۷

 خلاصه گزارش پروژه احداث باند دوم محور یزد- طبس

۱- احداث باند دوم محور یزد-طبس 
(حد فاصل کیلومتر ۰ الی ۴۳)

از کیلومتــر ۱۵ الــی ۲۷ در مرحله عملیــات خاکی و از 
کیلومتــر ۲۷ الی ۴۳ به طــول ۱۶ کیلومتر در مرحله اجرای 
آســفالت اســت که ان شــاءاالله در صورت تأمیــن اعتبار تا 

بهمن ماه سال جاری آماده بهره برداری خواهد شد.
۲- احداث باند دوم محور یزد-طبس 

(حد فاصل کیلومتر ۶۷ الی ۸۰ و ۱۰۷ الی ۱۳۰):
عملیات خاکــی و ابنیه فنی قطعــه دوم از کیلومتر ۶۷ 

الی ۸۰ در دســت اجــرا و از کیلومتر ۱۰۷ الــی ۱۲۰ در حال 
تکمیل عملیات خاکی و ابنیه فنی و اجرای روســازی است 
که ۱۰ کیلومتر از این قســمت در صورت تأمین اعتبار تا پایان 

بهمن ماه سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
۳- احداث باند دوم محور یزد-طبس 

(حدفاصل کیلومتر ۸۶ الی ۱۰۷ و ۱۲۰ الی ۱۲۹):
عملیات خاکی و ابنیه فنی در ۱۹ کیلومتر از محور توسط 
خیر در دســت اجراســت که ان شــاءاالله تا پایان بهمن  سال 

جاری ۱۰ کیلومتر از محور آماده بهره برداری خواهد شد.

خواب عمیق یک جاده

گزارش میدانی «شرق» از وضعیت کمبود بلیت قطار و هواپیما
ظرفیت تکمیل است

فاطمه زارع: محور یزد-طبس حدود ۳۵۰ کیلومتر طول دارد 
که از این مقدار ۲۴۰ کیلومتر آن متعلق به اســتان یزد اســت 
و ۱۱۰ کیلومتر باقی مانده در حوزه استحفاظی استان خراسان 

جنوبی قرار دارد.
ایــن جاده که محــور اصلی تــردد معدنی اســتان یزد و 
همچنیــن طریق الرضــا این اســتان و اســتان های جنوبی و 
هم جــوار بــوده، از ســال ۱۳۸۶ در یــک مصوبــه در دولت 
احمدی نــژاد درگیر عملیات دوبانده شــدن شــده اســت. از 
آن ســال تا امــروز تحت لوای این مصوبــه و به وجود آمدن 
پرونده ای پیچیــده در این باب، فقط ۲۴ کیلومتر از آن اجرائی 

شده و در حال بهره برداری است.
نکته شایان توجه دیگر اینکه طبق برآورد اورژانس استان 
یزد، محور یزد-طبس ماهانــه ۱٫۸ مرگ و میر دارد. این یعنی 

این محور یکی از مرگ خیز ترین جاده های ایران است.
مهران فاطمی، استاندار یزد در دولت سیزدهم، در مراسم 
آغاز عملیات اجرائی پروژه احداث بخشــی از باند دوم محور 
یزد-طبس در ســال ۱۴۰۰ تأکید کرد کــه دولت نمی تواند این 
پــروژه را به تنهایی تمام کند. او تصریح کــرد: طبق برآوردی 
که شده است، این مسیر به ســه هزار میلیارد تومان پول نیاز 
دارد تا به ســرانجام برســد. این رقم برای دولت ارز سنگینی 
اســت و اگر فقط بر دوش او باشد، ده ها سال وضع به همین 
منوال خواهد ماند و هر روز شــاهد از دست رفتن جان مردم 

خواهیم بود.
بــا توجــه بــه اینکه بخــش اعظــم محــور یزد-طبس 
(۲۴۰ کیلومتر از ۳۵۰ کیلومتر) در بهشت معادن، استان یزد، 
قرار دارد و مسیر اصلی تردد ماشین های معادن است، انتظار 
می رود به پاس مسئولیت اجتماعی معادن دست به کار شده 

و به تمام شدن این پروژه کمک کنند.
فاطمی نیــز معدن چادرملــو و معدن ســنگ آهن رباط 
پشــت بادام را اصلی ترین معادن این محــور خواند و از آنها 
خواســت به ترتیب ۸۰ و ۴۰ کیلومتر از این محور را بســازند؛ 
وگرنه جواز فعالیت آنها باطل شــده و از تردد ماشین هایشان 

جلوگیری خواهد شد.
از آن روز دو ســال می گذرد و همچنان نســبت مرگ ومیر 
جــاده ای در ایــن جاده ۱٫۸ اســت. بــه گفتــه محمدجواد 
ابوالحســنی، معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد، 
معــدن چادرملو پس از دو ســال ۲۰ کیلومتر از این مســیر و 
ســاختن یک پل در ســه راهی چادرملو را قبــول کرده و قول 
ســاختن آن را داده اســت. در این  صورت از ۸۰ کیلومتری که 
اســتاندار یزد به این معدن محول کرده بود، فقط ۲۰ کیلومتر 
آن، آن هم در صورت تعهد به حرف شان، دوبانده خواهد شد؛ 
یعنی همچنان ۱۹۶ کیلومتر از جاده هپ شــده است. معدن 
سنگ آهن رباط پشت بادام نیز پاســخ گویی و واکنش خاصی 

به این ماجرا نداشته و همچنان به کار خود مشغول است.
اســتاندار خراســان جنوبی نیز گفته اســت با آغاز هفته 
دولت این پروژه را یکی از پروژه های در دستور کار قرار داده و 
عملیات آن را با اختصاص اعتبار ۳۵۰ میلیارد  تومانی اجرائی 

خواهد کرد. در برآورد مالی ســاخت ایــن پروژه ۳۵۰ میلیارد 
تومان هزینه ســاخت ۳۰ کیلومتر از این محور بدون احتساب 
هزینــه تابلوهای راهنمایی و رانندگی اســت. حتی در قول و 

قرارهای کلامی نیز ۷۰ کیلومتر از این جاده هپ می شود.
سراب

اما در بازدید میدانــی از جاده ماجرا کمی پیچیده تر از این 
بود. دعوای بخش خصوصــی و دولتی به همین مقدار ختم 
نشــده بود و پیمانکارهای دولتی ازجمله «سیمین سپاهان» 
در وضعیت نیمه تعطیل قرار داشــتند. ناظر این پروژه هرچند 
ســعی کرد از جواب دادن طفره برود، اما اذعان کرد که اعتبار 
پروژه از سمت دولت تأمین نشده، کار پیش نرفته و به تبع آن 
کارگران شــش ماه حقوق نگرفته اند اما اخراج هم نشده اند؛ 

یعنی یک بلاتکلیفی محض.
بعد از این به سراغ بخشدار خرانق رفتیم تا درباره سیمین 
سپاهان و دوبانده کردن محور جاده یزد- طبس صحبت کنیم 
که این مســئول نیز با وجود اینکه هماهنگ شده بود، در دفتر 

خود حضور نداشت و حاضر به مصاحبه نشد.
تردد از ۱۶کیلومتری جاده به بعد کمی هیجانی می شــد. 
ماشــین ون کوچک خبرنگاران تقریبا بین ماشین های بزرگ به 
چشــم نمی آمد. حتی برای اینکه بتوانیم سبقت بگیریم، باید 
پشــت به پشت یکی از ماشین ســنگین ها برویم و با کمک او 
کــه چند ثانیه جاده را قرق می کرد، بتوانیم ســهمی در جاده 

پیدا کنیم.
نکتــه درخور توجه این بود کــه در چنین جاده خطرناکی 
که هــر لحظه امکان لطمــه جانی وجود داشــت، خبری از 
ایســتگاه های آتش نشــانی و اورژانس نبود. به گفته محلیان 
نزدیک ترین ایســتگاه به این جاده ایستگاه ســاغند با فاصله 
۶۰ کیلومتری از جاده اســت. دو ایستگاه بعدی، ایستگاه های 
اردکان و اشکذر با فاصله ای بیشــتر هستند. خرانق به عنوان 
شهر نزدیک به این جاده یک ماشین آتش نشانی بدون نیروی 
متخصص و ســاختمان مخصوص دارد که عملا بلااستفاده 
مانده و رباط پشت بادام نیز از کل آتش نشانی فقط یک ماشین 

دارد.
البته در ۸۵ کیلومتری جاده یک ساختمان در حال ساخت 
بــود که در واقع فقــط کلنگ اولیه آن خورده بــود. به گفته 
محلیان این ساختمان قرار است ساختمان اورژانس این جاده 
باشــد که فرماندار استان یزد و دشــتی، نماینده مردم اردکان 
در دوره یازدهم مجلس شــورای اســلامی، بانیان ساخت آن 

هستند.
تدبیری برای دوبانده کردن جاده

در خلاصه ای که مســئولان اســتان یــزد از فرایند اجرائی 
عملیات دوبانده کردن محور یزد-طبس منتشر کرده اند، تکرار 
مکرر کلمه «امیدواریم» مبین این اســت که به دوبانده شدن 

این محور در این سال و ماه ها چندان دلخوش نباشیم.
رســیدن به این مهلت های مقرر امــری تقریبا غیر ممکن 
است. این نکته را وقتی به سابقه ساخت همان ۲۴ کیلومتر از 
این محور نگاه می کنیم، درمی یابیم. ســاختن این ۲۴ کیلومتر 

که به تازگی اســتفاده شده است، ۱۶ ســال طول کشید؛ یعنی 
سالی ۱٫۵ کیلومتر. اگر این روال ادامه داشته باشد یعنی همه 
این حرف ها آب در هاون کوبیدن اســت و دوبانده شدن محور 
یزد-طبس به ۱۶۰ ســال زمان نیاز دارد که فقط ۱۶ سال از آن 
گذشــته است؛ یعنی ۴۰ سال زمان بیشــتر از زمانی که صرف 

ساخت کل مجموعه تخت جمشید شد.
واضح و شــفاف اســت که دولت احتمالا تمایلی برای به 
پایان رســاندن ایــن عملیات ندارد و به صراحت گفته اســت 
که ایــن محور جز با همکاری خیرین و معــدن داران دوبانده 

نخواهد شد.
اگــر بپذیریم که مســئولیت اجتماعی معادن در راســتای 
دستیابی به اســتراتژی کلی منطقه خودشان تعریف می شود 
و یک اصل مهم برای رفع مشــکلات و چالش های جامعه و 
جغرافیای مبدأ به حســاب می آید، حال باید منتظر حرکتی از 

جانب آنها باشیم.

خارج کــردن ارز از یک اســتان، صبوری شــهروندان برای 
ساخت وسازهای معدنی، همکاری و وام گرفتن نیروی انسانی 
از یک شــهر همه و همه باید نیروی محرک معدن داران برای 
به ســرانجام رساندن دوبانده کردن این محور باشد تا در دوئل 
ماشین های ســواری مردم و ماشین های سنگین معدن داران، 
بازنده همیشگی همین مردمی نباشند که معادن وامدار آنها 

هستند.
اما اگر این شــرایط با همین ســرعت ادامه داشــته باشد، 
احتمــالا ســال ۱۴۴۶یــک پیش بینــی نه چنــدان غیرواقعی 
خبری از زمان به پایان رســیدن عملیات دوبانده کردن محور 
یزد-طبــس اســت؛ «صبــح امــروز رئیس جمهــور دولت 
بیســت و پنجم در دومین ســال از حضور در کابینه خود پایان 
پروژه یزد-طبس را اعلام کرد. مصوبه دوبانده  کردن این پروژه 
که به ســال ۱۳۸۶ یعنی دولت ششم باز می گردد، بعد از ۱۶۰ 

سال به پایان رسید!».

مهسا کسنوی: اگر سری به ســایت ایرلاین ها یا راه آهن بزنید، با واژه «ظرفیت 
تکمیل» مواجه خواهید شد. این مشکل باعث شده صدای بخشی از جامعه 
مثل دانشــجویان کــه نیاز به رفت و آمد مداوم بین شــهرهای کشــور دارند 
دربیاید و از نبودن بلیت قطار و هواپیما گلایه کرده و حتی مجبور شوند بلیت 
سفر خود را از یک ماه قبل خریداری کنند. اما متأسفانه مشکلات با خریداری 
دوراندیشانه بلیت هم حل نخواهد شد و تعداد زیادی از پروازها دچار کنسلی 
می شــود. این در حالی است که برخی ایرلاین ها معتقدند مشکلی در سفرها 

وجود ندارد و روال پروازها مثل قبل است.
 اینجا اغلب عرب زبان هستند

وارد ایســتگاه راه آهن مشهد که می شوید، احساس خواهید کرد وارد یکی 
از ترمینال های کشــورهای همسایه شده اید. اینجا بیشــتر مردم با یکدیگر به 
زبان عربی صحبت می کنند. البته برای شــهر زیارتی همچون مشهد زیاد دور 
از ذهن نیســت که میزبان گردشــگرهای زبان های مختلف باشــد، اما چطور 
این تعداد گردشــگر توانســتند بلیت بگیرند در حالی که ایرانی ها بلیت قطار 
مشهد-تهران را که یکی از پررفت وآمدترین مسیرهای کشور است، باید از یک 

ماه پیش رزرو کنند؟
ســعی می کنم همین سؤال را از یک گردشگر بپرســم، او پاسخ می دهد: 

«هزینه بلیت را نمی داند و آن را روی تور حساب کرده  اند».
سفرها را پیش بینی می کنم

۴۰ســاله به نظر می رسد و می گوید به واسطه شــغلش مجبور است هر 

یادداشت

آزادراه تهران شمال یا یک نوستالژی
علیرضا اســماعیلی، عضو هیئت علمی دانشگاه علوم انتظامی 
و مدرس دانشــگاه تهران، رئیس سابق پلیس راه کشور: آزادراه 
تهران- شــمال پروژه ای با هدف ارتباط ســریع و کاهش اتلاف 
زمان بین شمال کشور با پایتخت طراحی شد و همچنین آسانی 
ارتباط با کشــورهای همســایه و به طور اخص با همسایه های 

شمالی، از ملاحظات اساسی این پروژه است.
طرح نخستین این پروژه در سال ۱۳۵۳ داده شد. این آزادراه، 
بخشی از «آزاد راه سراسری شــمال-جنوب» بود که کوتاه ترین 
راه ارتباطــی دریــای خزر با خلیــج فارس بــوده و در ترانزیت 

منطقه نقش بزرگی می تواند ایفا کند.
در ســال ۱۳۷۵ بعــد از جنــگ تحمیلی عملیات ســاخت 
آزاد راه بــا حضور آیــت االله هاشمی رفســنجانی رئیس جمهور 
وقت جمهوری اســلامی ایران آغاز شد. اما بعد مدتی از شروع 
فعالیــت پروژه، ادامه کار ســاخت، به دلایل گوناگون ســال ها 
متوقــف و مجــددا در دولت های بعدی کم و بیش فعال شــد. 
این پروژه تا ســال ۱۳۹۴ در اختیار پیمانکاران چینی بوده  است. 
پــس از چینی هــا نیز در اختیــار بنیاد مســتضعفان و با عنوان 
«پیمانکاران داخلی» قرار گرفت و از نکات شــیرین این آزادراه، 
این است که همه دولت های سه دهه گذشته به نوعی بخشی 

از راه را افتتاح کرده اند.
مســیر آزاد راه از تقاطع غیر همسطح با بزرگراه شهید همت 
و بزرگراه آزادگان شــروع و در امتداد دره کن و پس از گذشتن از 
حاشیه روستای سولوقان به تدریج از منطقه کوهستانی توچال 
عبور کرده، سپس توســط تونل بلند تالون به طول چخارهزارو 
۸۵۰ متر این رشــته کوه را قطع کرده و در دامنه های شمالی آن 
در منطقه دو آب شهرســتانک قرار می گیرد. از آن پس مسیر به 
مــوازات جاده قدیم کرج - چالوس امتــداد می یابد و وارد تونل 
البرز به طول شــش هزارو ۴۰۰ متر شــده و در پل زنگوله خارج 
می شود. سپس با عبور از ارتفاعات البرز به موازات جاده قدیم 
کرج - چالوس تا شــهر چالوس ادامه یافتــه و در نهایت با یک 

تقاطع غیر همسطح به کمربندی چالوس وصل می شود.
قطعه ۲ آزادراه تهران-شمال که اخیرا افتتاح شد

در ۲۷ خــرداد ســال ۱۳۹۶ با حضور اســحاق جهانگیری، 
معــاون اول رئیس جمهــوری در انتهــای قطعه یــک آزاد راه 
تهران – شمال، دستور شروع عملیات اجرائی قطعه دو را صادر 
کرد. قطعه دوم این آزاد راه حد فاصل دو آب شهرســتانک–پل 
زنگوله به طول تقریبی ۲۲ کیلومتر اســت. تونل های بلند البرز 
هر  یک به طول شــش هزار و ۴۰۰ متر در این منطقه قرار دارند.
عملیــات عمرانی این قطعــه (به جز تونل های البرز) از ســال 
۱۳۹۶ آغــاز شــده و این قطعه (باند جنوب به شــمال) در روز 
۱۵ تیــر ۱۴۰۲ با حضــور رئیس جمهور جناب آقای رئیســی به 

بهره برداری رسید.
مزیت های این آزادراه در صورت تکمیل نهایی

 طول آزادراه، ۱۲۵ کیلومتر
 اتصال نزدیک ترین بندر کشــور تا پایتخت (بندر نوشــهر) به 

مسیر آزادراهی
 به علت کوهســتانی بودن مسیر، متخصصان با ساخت تونل 
و پل، باعث حذف شــیب و قوس های تند (حداکثر شیب طولی 
مسیر شش درصد) شده اند که خود به لحاظ مهندسی و ایمنی 

ترافیکی کاری ستودنی و ماندگار است.
 کاهش ۳۵ درصدی مصرف سوخت نسبت به جاده موجود

 کوتاه شدن مسیر به میزان ۶۵ کیلومتر
 کاهش زمان سفر از چهار ساعت به یک و نیم ساعت

 افزایش ظرفیت عبور و حجم ترافیکی نسبت به جاده کنونی
 کاهش استهلاک وسایل نقلیه به علت کوتاه شدن مسیر

 آرامش ناشی از روان بودن جریان ترافیک.

چالش های پیش رو
 برابــر آمارهــای موجود، تــردد در بعضی از ایام ســال تا 
حدود ۴۰ هزار خودرو در روز است؛ آن هم در شرایطی که هنوز 
آزادراه افتتاح نهایی نشــده و بسیاری از هم وطنان، جاده قدیم 

(کرج – چالوس) و هراز را برای سفر انتخاب می کنند.
 راه های کناره مازندران مخصوصا جاده های غرب مازندران 
به موازات افزایش ســفر ناشــی از بازگشــایی آزادراه توســعه 
متناســب پیدا نکرده و سرازیرشــدن حجم بالای سفر از طریق 
آزادراه، تحقیقا باعث اختلال جدی در زندگی روزانه مردم بومی 

و به نوعی محبوس شدن آنها در منازلشان خواهد شد.
 تصور اینکه با بازگشــایی کامل آزادراه هم وطنان به راحتی 
می توانند از تهران تا چالوس را با خیالی آسوده سفر کنند، گزافه 
نیست و تبلیغ یک ساعت و نیم زمان طول سفر به شمال، قطعا 
هر هم وطنی را به ســفر آن هم در مسیری زیبا و خوش آب و هوا  

ترغیب خواهد کرد.
اما در انتهای آزادراه و بدو ورود به جاده های کناره، رؤیاهای 
ســفر تلخ خواهد شــد؛ چرا که مســافران با حجم عظیمی از 
خودروهــا در تلاقی آزادراه با جاده کناره در چالوس و با جریان 
کنــد ترافیک و به نوعی با توقف خودروها روبه رو خواهند شــد 
(کــه این نگرانی را بنده در اواخر دهــه ۸۰ به مقامات ذی ربط 

گوشزد کردم، اما دریغ از اقدام مناسب).
حال آیا با گذشت حدود ســه دهه از شروع پروژه، وقت آن 
نرســیده تا به موازات افتتاح آزادراه، جاده های کناره شــمال و 
همچنین برای سایر زیر ساخت های مازندران، همچون پسماند، 
آب، برق و... ایجاد ظرفیت یا تدابیری اندیشــیده شــود تا برای 
هم وطنان عزیز، سفر به شمال تبدیل به رنج و برای بومیان عزیز 

مایه زحمت نشود؟

هفته بین تهران و مشهد در رفت و آمد باشد. از او می پرسم بلیت را از کجا تهیه می کند؟ 
با گلایه پاسخ می دهد: «الان دیگر مثل قبل نیست که هر وقت بخواهی بلیت در دسترس 
باشد. من مجبورم هر ماه بلیت سفرهای کاری ام در ماه آینده را بخرم». او ادامه می دهد: 
«چند ســال است بین تهران و مشهد در سفر هســتم، قبلا این طور نبود که استرس بلیت 

را داشته باشی اما الان باید برنامه یک ماه آینده سفرت را بدانی تا بلیت گیرت بیاید».
بلیت سهمیه ای

۵۰ســالش اســت و برای دیدن دخترش از مشــهد به تهران می رود. از او می پرســم 
بلیت قطار راحت پیدا کردید؟ پاسخ می دهد: «همیشه خودم بلیت می خریدم اما این بار 
نتوانســتم بلیت پیدا کنم، دامادم کارمند راه آهن است، سهمیه خرید بلیت دارند، او برایم 

بلیت خرید» و ادامه می دهد: «الان دیگر بلیت هم سهمیه  ای شده».
آخر هر ماه سایت باز می شود

۲۱ســالش اســت، کتاب درســی اش را دســتش گرفته و در حال خواندن است. از او 
می پرســم بلیت را از کجا تهیه کرده است؟ لبخند تلخی می زند و می گوید: «من دانشجو 
هســتم و مجبورم در این مســیر در رفت و آمد باشــم، قبلا راحت می توانســتم هر وقت 
دوست داشــتم به دیدن خانواده ام بروم و باز به تهران برای درس و دانشگاه برگردم اما 
الان به طرز عجیبی بلیت نیســت. من بایــد پیش بینی کنم که کی می خواهم به تهران و 
مشــهد بروم. آخر هر ماه سایت باز می شود و بر اساس پیش بینی ام بلیت می  خرم، واقعا 

خنده دار است».
کمبود بلیت قطار زیر سایه تورهای گردشگری

در جست وجوی رئیس قطار مشهد- تهران، بالاخره یک نفر حاضر به مصاحبه می شود 
آن هم به شرطی که نامش در گزارش قید نشود.

او علت کمبود بلیت قطار را این طور بیان می کند: «مقصر اصلی آژانس ها هستند. آنها 
بلیت ها را با قیمت پایین می خرند و با قیمت بالا می فروشــند. برای همین است که هیچ 
بلیتی نیست. بیشتر این بلیت ها به دیگران و روی تورشان داده می شود. برای مثال بلیت 

۴۰۰ تومانی قطار روی تور به یک گردشگر چهار میلیون تومان داده می  شود».
بعــد از صحبت با رئیس قطار علت تعداد بالای گردشــگران خارجــی در راه آهن را 

متوجه می شوم.
در فرودگاه چه خبر است؟

اوضــاع در فرودگاه کمی بدتر از راه آهن اســت. مردم در اینجــا علاوه بر نبودن بلیت 
از کنسل شــدن پروازها و تأخیرها نیز گلایه دارند و می گویند کسی پاسخ گوی کنسلی ها و 

تأخیرها نیست.
 نبود بلیت و پرواز های خالی

دو روز در تهران ســرگردان بودم؛ جملــه اش را این گونه آغاز می کند و ادامه می دهد: 
«در یکی از کشورهای اروپایی زندگی می کنم و برای دیدن خانواده ام که در مشهد هستند 
به ایران آمدم. بلیت تهران- مشهدم کنسل شد و دو روز دنبال بلیت بودم، همه سایت ها 
را چک کردم اما بلیتی پیدا نکردم. بعد از دو روز که به ســختی بلیت گیر آوردم و ســوار 
هواپیما شــدم از تعجب خشــکم زد؛ ۳۰ درصد پرواز خالی بود. مگر می شود پرواز خالی 

باشد و بلیت پیدا نشود؟».
 ابطال شد و کسی پاسخ گو نبود

مســافر است و حسابی از کنسلی و عدم پاســخ گویی کلافه شده و می گوید: «از هلند 
به تهران آمدم و بلیت تهران – مشــهد را از دو هفته پیش و به سختی گرفته بودم. اما در 
کمال ناباوری وقتی به فرودگاه رســیدم فهمیدم بلیتم کنســل شده  است. حتی لغوشدن 

پرواز را به من اطلاع نداده بودند. وقتی پیگیری کردم و خواســتم پرواز بعدی را از ایرلاین 
خودشــان برایم بگیرند، گفتند نمی شود و با خونســردی پاسخ دادند حالا که کنسل شده 
تا شــب پرواز زیاد است وایسا همین جا تا بلیت پیدا شــود». با عصبانیت ادامه می دهد: 
«واقعــا این حجــم از بی نظمی را نمی فهمم. من هر ســال به ایــران می آیم هیچ وقت 

این طوری نبود».
 گرمای تابستان و هواپیمای خالی

از چند ایرلاین فقط یکی از آنها حاضر به مصاحبه می شود و در پاسخ به شکایت مردم 
از نبودن بلیت و پرواز هواپیمای خالی می گوید: «هوا گرم است. همیشه همین مشکل را 

داشتیم اما امسال به دلیل گرمای بی سابقه  هوا، این مشکل بیشتر شده است.
از خرداد تا اوایل مهر، درجه حرارت بالاســت و باد نیســت به همین دلیل انرژی لازم 
برای هــل دادن هواپیما وجود ندارد و ما مجبوریم ظرفیت را کم کنیم تا هواپیما ســبک 
شده و بتواند پرواز کند». او در ادامه در مورد نبودن بلیت می گوید: «ظرفیت ها کم شده و 
تقاضا بالاست. چند سال بود که به دلیل کرونا سفرها کم شده بود و کسی سفر نمی رفت 
اما امسال بعد از چند سال دوباره مردم به سفر روی آوردند». از او می پرسم قبل از کرونا 
هم تقاضا زیاد بود، اما مشکل نبودن بلیت نداشتیم، پاسخ می دهد: «قبلا هم در این موقع 

سال همیشه مشکل بلیت بوده، شما یادتان نمی آید».
 تقاضا بالاست، کنسلی نداشتیم

مدیر روابط عمومی فرودگاه هاشــمی نژاد مشــهد در ارتباط با کمبــود بلیت توضیح 
می دهد: «پروازها کم نشــده اســت، ما حتی بالای چهار درصد نسبت به سال های پیش 
افزایش پرواز داشــتیم. تقاضای مردم نســبت به ســفرهای هوایی بالا رفته است. دلیل 
کمبود بلیت، تقاضای بالای مردم اســت». حسن جعفری در پاسخ به پرسش «شرق» در 
مورد کنسلی پروازها می گوید: «فقط در مورد پرواز های مشهد به تهران می  توانم پاسخ گو 
باشــم. در دو، سه هفته گذشــته ما هیچ کنسلی از مشــهد به تهران نداشتیم و در مورد 

پروازهای تهران به مشهد هم من اطلاعی ندارم».
 مربوط به سازمان هواپیمایی است

روابط عمومی فرودگاه مهرآباد در پاســخ به سؤال دلیل کمبود بلیت و کنسلی پروازها 
چیست؟ می گوید: «این مســئله مربوط به سازمان هواپیمایی است، ما اطلاعی نداریم با 

آنجا تماس بگیرید».
 محدودیت ناوگان، ازدحام مسافر؛ عذرخواهی می کنیم

مدیــر روابط عمومــی ســازمان هواپیمایی در مورد کمبــود بلیت و کنســلی پروازها 
درگفت وگــو با «شــرق» گفت: «از ۲۷ مرداد تا ۲۰ شــهریور به صورت رســمی ما درگیر 
عملیات اربعین بوده و در این بازه زمانی مشــابه زمان بازگشــت حجاج با ازدحام مسافر 
روبه رو هستیم. ســعی کردیم که شلوغی در این دوره زمانی به پروازهای داخلی آسیبی 
نرســاند، اما بــه علت محدودیت ناوگان، حتــی با اعمال تعمیر قطعــات و بازآمدکردن 
هواپیما و واردات هواپیما باز هم دچار مشــکل بودیم. تحریم ها عاملی اســت که باعث 
محدودیــت ناوگان شــده و در پی آن به دلیل نقــص فنی، ابطال پروازهــا دور از انتظار 
نیســت». یازرلو در ادامه می گوید: «تاکنون ۳۰۰ هزار مسافر جابه جا شده اند که نسبت به 
جابه جایی ۲۰۰ هزار نفر ســال گذشــته، روند جابه جایی مسافر افزایشی بوده است. البته 
نقص هــای موجود را قبول دارم و با واردات و تعمیر قطعات ســعی در حل مشــکلات 
این چنینی داریم. از کسانی که دچار مشکل برای خرید بلیت شده اند عذرخواهی می کنم. 
امیدوارم در زمان های پیک ســفر همچون نوروز، اربعین و حج مردم با سختی نبود بلیت 

و کنسلی مواجه نشوند».
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